
مديركل صداوس�يماي خراس�ان  جنوبي علت پخش 
نش�دن برخي مس�ابقات ورزشي از ش�بكه سه سيما 
را اينگون�ه توضي�ح داد: صداوس�يما ب�ه علت برخي 
محدوديت هاي اعتباري نتوانس�ته اعتب�ار لازم براي 
پخش ماهواره ا ي اين برنامه ه�ا را پرداخت كند كه هم 
اكنون امكان پخش براي برخي مناطق فراهم نيست. 
محمد ثقفي روز گذشته )هشتم دي ماه(، در مراسم افتتاح 
فرستنده ديجيتال درح سربيشه گفت: اين بيست و دومين 
فرستنده ديجيتال خراسان جنوبي است كه با راه اندازي آن 

بيش از ۳۲۰۰ نفر از مردم درح بهره مند شدند. 
وي اف��زود: راه اندازي اين فرس��تنده ۱۷۵ ميليون تومان 
از محل اعتبارات صداوسيما و اس��تان هزينه دربرداشته 

است. 

مديركل صداوسيماي خراس��ان  جنوبي با اشاره به وجود 
۴۰۰ ايس��تگاه تلويزيون��ي در خراس��ان  جنوب��ي گفت: 
ديجيتال شدن ۶۰ ايستگاه در دس��تور كار قرار گرفته و 

كار طراحي و مطالعات آن انجام شده كه در صورت تأمين 
اعتبار اجرايي خواهد شد. 

ثقفي از راه اندازي دو فرستنده ديجيتال ديگر در چاهداشي 
نهبندان و تخته جان در ميان در هفته آينده خبر داد. 

وي درب��اره پخش نش��دن برخي مس��ابقات ورزش��ي از 
شبكه سه س��يما، تصريح كرد: صداوسيما به علت برخي 
محدوديت هاي اعتباري نتوانسته اعتبار لازم براي پخش 
ماهواره اي اين برنامه ها را پرداخت كند كه هم اكنون امكان 

پخش براي برخي مناطق فراهم نيست. 
ثقفي با اشاره به درخواست تعدادي از جوانان درح مبني 
بر حل اين مشكل در اين بخش مرزي قول مساعد داد كه 
صداوسيماي استان با همكاري شوراي اسلامي و دهياري 

اين مشكل را برطرف كند. 

  عليرضا رسولي 
در اذه�ان عموم�ي و س�ينماگران 
اينگون�ه راي�ج ش�ده اس�ت ك�ه اگر 
فيلم�ي داراي مج�وز نماي�ش اس�ت، 
تمام�ي س�الن هاي س�ينمايي موظف 
ي�ا ب�ه تعبي�ري مكلف ب�ه اك�ران آن 
هس�تند. جال�ب اس�ت بداني�م هيچ 
قانوني در وزارت ارشاد وجود ندارد كه 
سينمادار مكلف به اكران فيلمي باشد. 
در س��ال هاي اخير با توجه ب��ه اتفاقاتي 
ك��ه در عرص��ه س��ينما رخ داد، ح��وزه 
هنري از اك��ران برخ��ي فيلم ه��ا كه از 
دي��دگاه مس��ئولان آن مغاير ب��ا اهداف 
و سياس��ت هاي كلان فرهنگ��ي نظام و 
متعرض به هنجاره��ا و اخلاقيات جامعه 

بوده، صرفنظر كرد.

 تحريم تعبير غلطی است
 اين ماجرا كه كام��لًا بديهي و قانوني بود 
به دلايل متعددي تعبير به »تحريم فيلم« 
از سوي حوزه هنري شد و عده اي با توجه 
به اينكه منفعت خود را در پرداخت چنين 
واژه اي مي دانستند در موضع اپوزيسيون 
قرار گرفت��ه و ب��ار اي��ن واژه را بر دوش 
كش��يدند و مدام بر ش��يپور آن دميدند. 
از اين رو س��عي كردند تا به اس��تفاده از 
رس��انه ها و ش��بكه هايي ك��ه در اختيار 
داشتند، حوزه هنري را آماج حملاتشان 
قرار دهند.  نبايد از داخل زمين س��ينما 
به مش��كلاتمان بنگريم. اين كار همانند 
عادتي است كه خودمان را فقط با خودمان 
بسنجيم! در صورتي كه وقتي از دورتر و با 
فاصله به مشكلات و نارسايي ها نگاه كنيم 

متوجه مي شويم كه زمين سينماي ايران 
فاقد قدرت مولد در ش��رايط فعلي است 
و براي رونق و رش��د آن، توجه كردن به 
تجارب كش��ورهاي ديگر مي تواند بسيار 

مفيد باشد. 
بايد بپذيريم كه قواعد س��ينما در حوزه 
توزيع و نمايش در همه جاي دنيا مبتني 
بر به رس��ميت ش��ناختن ح��ق »حيات 
طبيعي« اين فعاليت اس��ت و متأس��فانه 
در س��ينماي اي��ران اي��ن ح��ق طبيعي 
سال هاس��ت كه توس��ط انحصار داخلي 

»سلب« شده است. 
 حوزه دغدغه فرهنگی دارد

متأسفانه برخي از شِبه سينماگران چون 
توانمندي خود را در لمپن بازي و تشويش 
اذه��ان عمومي مي بينن��د بنابراين تمام 

توان و وقت خود را ص��رف ماجراي پس 
از تولي��د مي كنند. اگر نگاه��ي به تاريخ 
سينماي ايران بيندازيم متوجه خواهيم 
شد كه همه سينماداران برحسب سليقه 
و نگاه شخصي خود، فيلم مورد نظرشان 
را در سينماي تحت مديريتشان نمايش 
مي دهند و طبيعي است كه حوزه هنري 
به عنوان يك��ي از نهادهاي مؤثر فرهنگي 
كشور بر اساس اساسنامه و اولويت هايش 
اين حق را دارد تا در سالن هاي سينمايي 
كه از سوي رهبر انقلاب به اين نهاد واگذار 
شده است، دغدغه نمايش آثاري را داشته 
باش��د كه در جهت ايجاد تعالي و نش��اط 
سالم، امنيت و آسايش خانواده ها و تقويت 
مناسبات اخلاقي در جامعه حركت  كنند 
و به فيلم هاي هنجارش��كن كه از گلوگاه 
ارشاد با رانت و فشار و سياسي كاري عبور 

كرده اند با ملاحظه و تأمل بنگرد. 
حقی كه برای حوزه محفوظ است

وقتي هر س��ينماداري به دلخواه در قالب 
م��راوده با ش��ركت هاي پخش اق��دام به 
اكران فيلم ها مي كند، اين حق براي ساير 
س��ينماداران از جمله ح��وزه هنري هم 
وج��ود دارد كه با توجه ب��ه ضرورت هاي 
فرهنگي - اخلاق��ي جامعه و بر محوريت 
همان اولويت هاي مورد نظر خود، فيلم ها 

را انتخاب و نمايش دهد. 
اين در حالي اس��ت كه به نظر مي رس��د 
برخي از فيلمس��ازان س��عي دارن��د تا با 
اس��تفاده از حربه تكراري و نخ نما ش��ده 
»عوامفريبي«، بر شهرت و محبوبيت خود 
بيفزايند. حربه اي تكراري كه گويا راهي 
شده براي بدل به موفقيت كاذب! در واقع 
آنچه اين روزها شاهد آن هستيم اين است 
كه اصالت و خودانگيختگي جاي خودش 
را به تقليد و دروغ داده اس��ت و تبديل به 
راه چاره عده اي براي رهايي از گمنامي و 

بدنامي شده است!
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نگاهي به جنجال آفريني با كلمه »تحريم فيلم«

رئيس سابق سازمان سينمايي وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي گفت: فتنه در جايي بر بخشي 
از اقشار اجتماعي تأثير بيشتري داشت. يكي 
از اين اقش�ار خواص نخبگان و دانشگاهيان 
بودن�د و در كن�ار آن هنرمندان ني�ز از فتنه 
تأثير گرفتند و عده كمي در اين قشر متوجه 
شدند كه جريان فتنه از كجا نشأت مي گيرد. 
جواد ش��مقدري، كارگ��ردان و فيلمنامه نويس 
س��ينما در خص��وص پرداخت��ن س��ينما و 
مستند س��ازان به حماس��ه 9دي اظهار داشت: 
فتنه 88 براي نظام جمهوري اسلامي آسيب هاي 
زيادي داشت، مخصوصاً با اتهام تقلب آن حماسه 
عظيم مردمي را كه پاي صندوق هاي رأي آمده 
بودند، به حاشيه كش��اند و نتايج مثبت آن را در 

سطح بين الملل از بين برد. 
عضو هيئ��ت امناي هيئت اس��لامي هنرمندان 
تأكيد كرد: فتنه گران به حيثيت و صداقت نظام 
لطمه زي��ادي وارد كردند. از ماهي��ت فتنه هم 
مشخص است شناخت حق از باطل بسيار سخت 
مي ش��ود، به خصوص براي كس��اني از قبل نيز 

شبهاتي داشتند. 
وي تأكيد كرد: جريان 88 فقط به دنبال فتنه نبود 
بلكه در پس آن دنب��ال براندازي و تغيير ماهوي 
نظام جمهوري اسلامي ايران بود كه يك هدف 
بلند مدت بود كه توسط دشمن طراحي شده بود.  
شمقدري گفت: از ۲۲بهمن سال۵۷ كه انقلاب 
اسلامي ايران به ثمر نشست يكي از برنامه هاي 
جدي دشمن اين بود كه در بزنگاه هاي مختلف 
انقلاب را متوقف يا از مسير خودش خارج كند و 

اگر توانست آن را نابود كند. 
وي تصريح كرد: دشمن براي اين اهداف طرح ها 
و برنامه ه��اي مختلفي داش��ت از جمله جنگ 
تحميلي يكي از اين توطئه ها بود و فتنه88 نيز در 
راستاي همان بود اما با هوشياري مردم و عنايت 
الهي و رهبري هاي حكيمانه و هوشمندانه رهبر 
معظم انقلاب باعث ش��د فتنه گ��ران نتوانند در 
نقشه هاي خودشان موفق ش��وند و كار به جايي 
رس��يد كه مردم با حضور ميليوني و با بصيرتي 
كه جاي ش��گفتي داش��ت كه از اح��اد مختلف 

جامعه حضور داش��تند همه نقش��ه فتنه گران 
نقش برآب شد. 

رئيس سابق سازمان سينمايي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي خاطر نشان كرد: فتنه در جايي بر 
بخشي از اقشار اجتماعي تأثير بيشتري داشت. 
يكی از اين اقشار خواص نخبگان و دانشگاهيان 
بودند و در كنار آن هنرمن��دان نيز از فتنه تأثير 
گرفتند و عده كمي در اين قشر متوجه شدند كه 

جريان فتنه از كجا نشأت مي گيرد. 
ش��مقدري بيان داش��ت: حت��ي از مي��ان بچه 
حزب اللهي ها هم كساني را داشتيم كه در جريان 
فتنه س��قوط كردند ك��ه مورد خ��اص آن آقاي 
محمد نوري زاد است. متأسفانه جريان سينما و 
هنرمندان گرفتار فتنه شدند كه بسيار هم آسيب 
ديدند و هنوز هم اثرات آن را در رفتارها و گفتارها 

و حالات اين افراد مي بينيم. 
عضو هيئ��ت امناي هيئت اس��لامي هنرمندان 
افزود: آن بخشي از هنرمندان و سينما گراني كه 
با بصيرت در دام فتنه نيفتادند و مانند ديگر احاد 
مردم در مس��ير هدايت ماندند و متوجه شدند 
جريان88، فتنه اي بيش نيس��ت آث��اري توليد 
كردند اما چون بايد براي اين اثر هنري از حوزه 
هنري استفاده مي كردند و مجوز مي گرفتند كه 
اين حوزه هم گرفتار فتنه ش��ده بود يا همكاري 
نكردند يا در ص��ورت همكاري ب��ا طيب خاطر 

همكاري نكردند. 
وي با تأكيد بر امكان ساخت فيلم ها و مستندهاي 
پربار در خصوص 9دي اظهار داش��ت: با شرايط 
حاك��م بر ح��وزه هن��ري ام��كان كار در عرصه 
نمايش حماسه 9دي بسيار كم بود اما چند فيلم 
سينمايي ساخته ش��د كه معروف ترين آن فيلم 

سينمايي قلاده هاي طلا بود. 
شمقدری در ادامه بيان داشت: در حوزه مستند 
هم كارهايي براي نمايش چهره فتنه و حماسه 
9دي انجام شد اما در حوزه مستند بسيار بيش از 
اينها مي شد كار كرد و متأسفانه نسبت به امكان 
و ظرفيتي كه جاي كار داشت كم كار شد و اين 
نقص براي حوزه هنر و سينما باقي ماند كه از يك 

حركت بزرگ مردمي عقب ماند. 

رض�ا رويگ�ري گف�ت: اي�ن عه�د را ب�ا 
ام�ام حس�ين)ع( بس�ته ام ك�ه م�ن را 
ش�فا بدهد تا س�ال آين�ده با پ�اي پياده 
به زي�ارت مزار پاك�ش ب�روم و برايم مايه 
تأس�ف اس�ت ك�ه نتوانس�تم امس�ال با 
س�اير هنرمندان عازم اين س�فر بش�وم. 
 بازيگر باسابقه سينما و تلويزيون درباره تأثيرات 
و دستاوردهاي فرهنگي و اجتماعي راهپيمايي 
مراس��م اربعين خاطرنش��ان كرد: راهپيمايي 
اربعين سال ها در مقياس كوچك و بدون نگاه 
رسانه اي در كشور عراق برگزار مي شد و به تدريج 
با حضور پررنگ زائران ايراني اين مراسم باشكوه 

و با بازتاب هاي زيادي برگزار شد. 
وي ادامه داد: ب��ه نظرم اينچني��ن راهپيمايي 
كه نظي��رش در هيچ ج��اي دنيا وج��ود ندارد 
نشان دهنده اعتقاد قلبي ما شيعيان به فلسفه 
وجودي قيام امام حس��ين)ع( اس��ت و همين 
باش��كوه برگزار ش��دن چنين مراسمي خاري 
بر چشم دش��منان بود و متأس��فانه امسال در 
يك اقدام تروريس��تي با بمبگ��ذاري نيروهاي 
تن��دروي داعش تع��دادي از زائران ش��يعه به 
شهادت رسيدند و البته اين زائران حسيني به 
آرزوي خودشان به همنشيني با امام حسين)ع( 

دست پيدا كردند. 
بازيگر س��ريال مختار افزود: بايد از اين فرصت 
مناس��ب ايجاد ش��ده با برنامه ه��اي هدفمند 
اس��تفاده هاي لازم را انجام بدهي��م و بتوانيم 
حقانيت وجودي ش��يعه و روحي��ه صلح طلبي 
خودمان را به جهانيان اثبات كنيم كه بر خلاف 

نيروهاي تندروي داعش كه فقط زبان زور به كار 
مي برند. شيعيان با مهرباني و عطوفت و رعايت 
حس همجواري با ساير اديان برخورد مي كنند. 
به نظرم فرمايش امام حس��ين)ع( مختص به 
ديروز، امروز و فردا نيست و در تمام ادوار تاريخي 

زندگي بشر جاري و ساري است. 
بازيگر سرزمين آرزوها، ضمن تقدير از مردمي 
كه در سرما و شرايط سخت راهپيمايي اربعين 
را انجام دادن��د تأكيد كرد: مردم ايران نش��ان 
دادند به راستي شيعه و پيرو امام علي)ع( و امام 
حسين)ع( هس��تند و در اين راه از تحمل هيچ 
سختي و دش��واري اي ابايي ندارند و جهانيان 
به خوبي اين پيام صلح و عطوفت ش��يعيان را 

درك كردند. 
اين بازيگر با اش��اره به سنت س��فر در فرهنگ 
ايراني عنوان ك��رد: در فرهنگ ايراني س��فر و 
هجرت هميشه مورد توجه مردم و بزرگان بوده، 
شايد اين امر تحت تأثير افكار امام حسين)ع( 
باش��د. براي اينكه زير بار ظلم و زور نرود راهي 
سفري سخت و بدون بازگش��ت شد. همه آنها 
نشانه هايي اس��ت كه بايد در مراسم پياده روي 

اربعين درباره اش فكر و تأمل كرد. 
رويگري در بخش پاياني سخنانش ضمن اشاره 
به نذرش براي بهبودي و در ادامه همراه شدن 
با مردم در اين راهپيمايي بيان كرد: اين عهد را 
با امام حسين)ع( بسته ام كه من را شفا بدهد تا 
سال آينده با پاي پياده به زيارت مزار پاكش بروم 
و برايم مايه تأسف است كه نتوانستم امسال با 

ساير هنرمندان عازم اين سفر بشوم. 
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  معصومه طاهري
چند روز پيش خبري درباره تبليغات و پذيرايي 
خدمه زن در قطارهاي فدك راه آهن منتشر شد 
به صورتي كه براي نش��ان دادن ارائه خدمات و 
امكانات مناسب به مسافران از زنان و جذابيت 
آنها ب��راي تبليغات اس��تفاده مي كنند. برخي 
معتقدند اين استفاده ابزاري از زنان براي تلطيف 
حادثه اي است كه براي قطار مسافربري رخ داد 
و باعث بي اعتمادي عموم و ترس از مسافرت با 
قطار ش��د. حالا به تبليغاتي با اين شيوه دست 
زده اند؛ اين درحالي اس��ت كه مطابق با قانون 
هرگونه اس��تفاده ابزاري از زن��ان در تبليغات 
ممنوع است. در فصل هشتم قوانين و مقررات 
تبليغات كشوري صراحتاً به اين موضوع تأكيد 
شده است كه »اس��تفاده ابزاري از زنان، مردان 
و كودكان كه نق��ش اصل��ي را در معرفي كالا 
و خدمات ايف��ا مي نمايند« ممنوع اس��ت. در 
فصل نهم هم باز تأكيد مي كن��د كه »هرگونه 
استفاده ابزاري از زن در تبليغات ممنوع است« و 
»آگهي ها نبايد تداعي كننده ترجيح بين جنس 

مذكر و مؤنث باشد.«
سؤال اينجاست مگر قرار نيست سبك زندگي 
ايرانی و اس��لامی كه مقام معظم رهبري چند 
سال پيش در خراس��ان جنوبي بيان فرمودند 
عملياتي و اجرايي ش��ود؟! آيا مس��ئله س��بك 
زندگي را بايد تنها در چند پوستر، بنر و كتاب و 
سخنراني اجرايي كنيم و در عمل به آن وقعي 
ننهيم؟! آقايان لطفاً حرف و عمل را يكي كنيد 
و تنها در حرف و سخنراني دم از سبك زندگي 
اسلامی  نداشته باش��يد! قرار نيست هر چيزي 
كه در غرب عرف و رايج اس��ت، اينجا هم عيناً 
نعل به نعل تكرار ش��ود. اصلًا چ��ه لزومي دارد 
در قطار مسافربري براي جذب بيشتر مشتري 
و تش��ويق عمومي از مهمانداران زن و دختران 
جوان براي تبليغ اس��تفاده ش��ود تا اينچنين 
عكس هايش��ان در فضاي رسانه ها منتشر شده 
و باعث بازخورد منفي هم بش��ود؟! درحالي كه 
مهمانداران مرد هم داريم و مي توان در فضاي 
سالم بدون اينكه حاشيه س��ازي وجود داشته 
باشد خدمات و امكانات قطارهاي مسافربري را 

به مردم معرفي كرد. 
قطعاً تبليغات براي معرفي كيفيت كالا و خدمات 
اتفاق بدي نيست به خصوص در زماني كه تنوع 
و گستردگي محصولات و خدمات زياد است و 
صاحبان سرمايه براي جذب بيشتر مشتري از 
شيوه تبليغ بهره مي برند اما چه لزومي دارد كه 
از تبليغ زن مهماندار و خدمه اس��تفاده كنند؟ 
مگر اگر غير از اين باشد افراد نمي توانند كيفيت 
و روند فعاليت قطار را متوجه ش��وند؟! حداقل 
انتظار داريم تا حداقل ارگان ها و س��ازمان هاي 
دولت��ي در زمينه تبليغات و تج��ارت قانونمند 
باش��ند و خلاف عرف و ش��رع حركت نكنند و 
فرهنگ ديني و ملي ما را دستمايه درآمدزايي و 

نگاه انتفاعي قرار ندهند. 
متأس��فانه اين موضوع تنها به همين جا ختم 
نمي ش��ود و راه آهن هم تنها نهادي نيست كه 
از اين نوع روش ها بهره گرفته است. اين روزها 
ديگر رس��انه ملي ه��م دامنه وس��يع تبليغات 
سوءاستفاده گرانه زنان را در آگهي هاي تبليغاتي 
خود مورد اس��تفاده قرار داده است. از ۳۰ ثانيه 
يك آگهي بيشتر از هر چيز چهره و صداي بانوان 
را مي بينيم و مي ش��نويم حتي در تبليغاتي كه 

هيچ ربطي به زنان ندارد.
 اينكه صدا و س��يماي جمهوري اس��لامي نيز 
به عن��وان يك نهاد فرهنگي ب��ه چنين وضعي 
رسيده و قانون را عمل نمي كند تأسفبار است. 
ازسوي ديگر تبليغات اين گونه در فضاي غير از 
تلويزيون هم كم نيست. شايد بارزترين تبليغ 
سوءاس��تفاده گرانه از زنان كه در زمان خودش 
از س��وي برخي رس��انه هاي مدعي هم ناديده 
گرفته شد، تبليغي بود كه چند سال قبل براي 
هواپيماي اختصاصي باش��گاه پرسپوليس در 
رسانه هاي مختلف انعكاس يافت؛ البته در اين 
نوشتار ما كاري به مالكانش نداريم، بلكه آنچه 
مهم است اين است كه نبايد ارزش ها را ملعبه 
حزب و گروه ها بكنيم و ص��داي نهي از منكر و 
امر به معروفمان بسته به حزب ها و گروه ها بالا 
و پايين بشود كه اين اتفاق هم جاي تأسف دارد. 
آن زمان هم نسبت به اين حركت غلط و خلاف 
قانون نقدهايي نوشتيم، آن كار هم سوء استفاده 
آش��كار از بانوان بود كه ج��دا از تصاوير زننده 
منتشر شده در كنار رئيس باشگاه پرسپوليس 
از خدمه مانكن نماي پرسپوليس اين سؤال هم 
متبادر شد كه اولاً جاي سبك زندگي اسلامي 
در اين سازمان ها كجاست و ثانياً چرا بايد براي 
فوتباليس��ت هاي مرد ج��وان از زن��ان جوان و 
مانكن با پوشش هاي زننده استفاده كنند. در هر 
صورت بنا بر قانون چه اين رفتار در صداوسيما 
باشد و چه راه آهن و چه هر ارگان ديگري بايد با 
آن برخورد كرد و مسئولانش را به عرف و قانون 

تمكين داد. 

استفادهابزاریاززنان
درتبلیغبهراهآهنهمرسید

  وحيد مهري
سريال»همسايه ها« جديدترين ساخته 
مهران غفوريان اس��ت. يك هفته پس 
از نماي��ش اين س��ريال از ش��بكه دو، 
محمدرضا جعفري جلوه مدير شبكه دو 
مقابل ادامه پخش ايستاد و كيفيت اثر 
را رد كرد. حالا قرار است اين سريال از 

شبكه نسيم پخش شود. 
چندی پيش  اولين قس��مت از سريال 
طنز »همسايه ها« با كارگرداني مهران 
غفوريان از شبكه دوم سيما پخش شد. 
تيزرها و تبليغات متعددي براي اين كار 
پخش شد اما باز هم در موعد مقرر همه 
چيز بر وفق مراد نبود. بالاخره اعلام شد 
كه »همس��ايه ها« با يك هفته تعويق 
نمايش داده خواهد ش��د. حالا پس از 
آن يك هفته وقف��ه و پس از يك هفته 
از نمايش قسمت هاي اوليه اين سريال، 

يك اتفاق عجيب رخ داده است. 
پخش اين س��ريال از شبكه دوم سيما 
به شبكه نس��يم منتقل شد! همين كه 
در رسانه ها اعلام شد مهران غفوريان 
دوباره دست به كار ساخت سريال شده 
اس��ت، گمانه زني هاي خوبي نس��بت 
به س��ريال جدي��دش مطرح ش��د كه 
همگي ناشي از خاطرات خوب سريال 
پرطرفدار و قديمي او با نام »زير آسمان 
ش��هر« بود. »زير آس��مان شهر« طنز 
بجايي داش��ت و مس��ائل اجتماعي را 
به خوبي مطرح مي كرد. پس از سال ها 

دوري شايد انتظار طنزي قوي از مهران 
غفوريان بجا بود اما نتيجه چيز ديگري 
شد. »همسايه ها« در قسمت هاي اوليه 
نمايشش از تلويزيون هيچ دست برتري 
پيدا نكرد. داستان جذابي را ارائه نكرد 
و مخاطب را تشنه ديدن قسمت هاي 
بعدي آن نكرد. حتي يك يادداش��ت و 
برداش��ت مثبت هم از آن در رسانه ها 
منتش��ر نش��د. همه چيز دور از انتظار 
بود. يك طنز معمولي و ساده كه حتي 
شوخي هايش هم ديگر تكراري شده و 

خنده را به لب هاي كسي نمي نشاندَ. 
شايد همه اين كاس��تي ها به اين دليل 
اس��ت كه مهران غفوريان هيچ فرقي 
نك��رده اس��ت. هماني اس��ت ك��ه در 
استندآپ كمدي هاي خندوانه است، 
هماني است كه در سريال  »در حاشيه« 

مهران مديري است و هماني است كه در 
همه جا او را ديده ايم. خنداندن ايراني ها 
كار سختي نيست و با اين كارهاي ساده 
و متن هاي ضعيف نمي ش��ود كسي را 
خنداند. ايراني ها در كس��ري از ثانيه و 
پس از يك رخداد سياسي - اجتماعي 
به راحت��ي مي توانن��د آن را ب��ه طنز 
بكشند و ساعت ها شبكه هاي گسترده 

اجتماعي را درگير قريحه خود كنند!
در رسانه ها گفته ش��د كه محمدرضا 
جعفري جلوه مدير ش��بكه دو سيما از 
مخالفان جدي اين س��ريال ب��وده و با 
پخ��ش آن نيز موافق نبوده اس��ت. اما 
بالاخره مي پذيرد و پ��س از يك هفته 
نمايش، ديگر ادامه  ماج��را را به خاطر 
ضعف هاي س��ريال نمي پذي��رد. حالا 
يك سؤال جدي پيش مي آيد و اينكه 

آي��ا جعفري جل��وه ب��ا بي��رون راندن 
»همسايه ها« از شبكه اش، يك قهرمان 
اس��ت؟ چه كس��ي جوابگوي بودجه 
بيت المال براي س��اخت اين س��ريال 
ضعيف خواهد ب��ود؟ آيا ش��بكه دوم 
سيما به عنوان س��فارش دهنده پروژه 
نظارتي بر فيلمنامه و حسن انجام كار 
نداشته است؟ همه به خوبي مي دانند 
كه اوضاع مالي س��ازمان بزرگ صدا و 
سيما چندان هم مس��اعد نيست، اين 
مسئله مدت هاست با حضور گسترده 
و خس��ته كننده تيزره��اي تبليغاتي 
شركت هاي تجاري در آنتن سيما جلوه 

مي كند. 
»همس��ايه ها« به عل��ت »عدم تأيي��د 
كيفيت« ب��ه نوعي س��ريال تبعيدي 
شبكه دو محسوب مي ش��ود. سريالي 
كه حالا به شبكه نسيم تبعيد شده تا در 
كنار آثار پرمخاطبي مثل »خندوانه« 
و »دورهم��ي« نمايش داده ش��ود. اما 
مس��ئله به همين س��ادگي ها نيست. 
انتقال يك سريال ضعيف از يك شبكه 
به شبكه ديگر چيزي از بار مالي پروژه 

كم نمي كند. 
پ��س از عدم تأيي��د كيفيت س��ريال 
طنز »همسايه« از س��وي محمدرضا 
جعفري جل��وه، س��ريال خارج��ي 
»پزش��كان جوان« جايگزي��ن آن در 
جدول كنداكتور شبكه دو سيما شده 

است.

نگاهي به جديدترين ساخته مهران غفوريان
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